
Jste národním trenérem juniorů a mla-
dých jezdců, kteří jsou momentálně ve-
lice úspěšní, v čem tkví tento úspěch?
VNûmecku tûÏíme pfiedev‰ím z velice ‰iroké

základny mlad˘ch jezdcÛ, ktefií jsou jiÏ od
velmi útlého vûku v rukou zku‰en˘ch trenérÛ.
Za v‰ím stojí dlouhodob˘ a hlavnû systema-
ticky staletími provûfien˘ trénink, zaloÏen˘ na
stupnici vzdûlání.

Jak se podle vás vyrovnají dnešní junioři
s přechodem do seniorské kategorie?
Pfiechod do této kategorie je samozfiejmû

nelehkou zkou‰kou, ov‰em jezdec, kter˘ od
poãátku pracoval systematicky na svém vzdû-
lání, bude i nadále úspû‰n˘. Jako nezbytné
vidím, aby si jiÏ mladí jezdci ve vûku kolem 16
let zaãali paralelnû vedle sv˘ch zku‰en˘ch
koní pfiipravovat konûmladého, kter˘ se jim do
budoucna stane partnerem v seniorském
sportu.

V České republice dochází během po-
sledních let k rozvoji jezdeckého odvě-
tví a nárůstu mladých jezdců, ovšem
úspěchy jsou spíše ojedinělé. Co byste
doporučoval zemím jako je Česká repub-
lika, aby v budoucnu byly schopné kon-
kurovat soupeřům ze západních zemí?
Aby se âeská republika dostala v tomto

sportu na svûtovou úroveÀ, je nutné projít pro-
cesem, kter˘ za sebou mají jiÏ napfiíklad USA
ãi Anglie. Je nutné vytvofiit podmínky pro to,
aby i zde vyrostli dobfií jezdci. Je to proces ve-
lice obtíÏn˘ a dlouh˘, kdy semusí utvofiit ‰iroká
základna, z níÏ takoví jezdci mohou vzejít. Zá-
kladem jsou kvalitní konû, které mají jezdci
k dispozici. Dále systematick˘, cílen˘ trénink
zaloÏen˘ na základních pilífiích stupnice vzdû-

lání. Tedy taktu, uvolnûní, pfiilnutí, kmihu
a shromáÏdûní. Jen systematick˘m tréninkem
postaven˘m na gymnastick˘ch cviãeních je
moÏné toho dosáhnout. Právû správná gym-
nastická cviãení jsou klíãem k uvolnûnému
prostupnému koni, kter˘ reaguje na jemné po-
bídky a je schopn˘ vyhovût poÏadavkÛm
jezdce. Je tedy nutné zaãít pracovat se zku-
‰en˘mi zahraniãními trenéry, ktefií tutometodu
ve svém tréninku uplatÀují. Nesmíme v‰ak
opomenout ani dal‰í faktory ovlivÀující úspû-
chy v tomto sportu, a tím je vytvofiení pfiízni-

vého prostfiedí pro pofiádání soutûÏí, neboÈ jen
jezdci s dostateãn˘mi zku‰enostmi jsou
schopni konkurovat na svûtové úrovni. KaÏ-
dému jezdci, kter˘ má ambice, bych doporu-
ãoval vycestovat do kvalitní zahraniãní stáje,
kde mÛÏe sbírat zku‰enosti, získat moÏnost
jezdit rozdílné konû a navyknout si brát zá-
kladní pilífie vzdûlání konû jako nûco zcela
nezbytného a pfiirozeného.

Myslíte si, že mladí lidé z České repu-
bliky mají reálnou šanci prosadit se
a získat možnost učit se ve špičkových
německých stájích, nebo jsou znevý-
hodněni oproti domácím jezdcům?
Konkurence v souãasné dobû je vysoká,

proto je velice dÛleÏité s jistou dávkou sebe-
zapfiení leccos pfiekousnout. Osobnû jsem
v‰ak pfiesvûdãen, Ïe ãlovûk, kter˘ je rozhod-
nut˘ ve svém Ïivotû nûãeho dosáhnout, a to
neplatí jen o jezdeckém sportu, svého cíle do-
sáhne. Samozfiejmû za pfiedpokladu tvrdé

práce sám na sobû, nutné dávky obûtavosti,
odhodlání, pokory, ale i sebevûdomí.

Jaký je váš názor na trend, kdy mnohdy
již dvouletí koně jsou obsedáni, jako
tříletí se účastní spolkového šampio-
nátu a v pozdějším věku se ze soutě-
žního obdélníku vytratí?
Tady je nutné fiíci, Ïe z chovatelského hle-

diska do‰lo ke znaãnému pokroku, kdy jiÏ tfií-
letí konû vypadají dospûle, jsou plnû vyvinutí
a osvalení. JiÏ velice mladí jsou díky sv˘m tû-

lesn˘m dispozicím schopni vyhovût poÏadav-
kÛm, uãí se rychleji a snáz, jsou snadno
jezditelní a k uvolnûní u nich dochází pod-
statnû rychleji a snaze neÏ tomu b˘valo dfiíve.
Je to samozfiejmû velká v˘hoda, mít k dispo-
zici konû, ktefií mají jiÏ záhy dispozice pfiedur-
ãující je k vysok˘m v˘konÛm. Ov‰em je to
i nesmírné riziko, kdy si musíme uvûdomit, Ïe
mladí konû jsou pod slupkou vyspûle vypada-
jícího jedince stále nedostateãnû vyzrálí. AÈ jiÏ
fyzicky, kdy napfiíklad kosti je‰tû nejsou dosta-
teãnû pevné ke zvládnutí vysokého a dlouho-
dobého zatíÏení, tak ani psychicky. Dojde-li
v tomto vûku k pfietíÏení, aÈ jiÏ fyzickému, ãi
psychickému, dostaví se v pozdûj‰ím vûku
zdravotní komplikace, ãi nechuÈ ke spolupráci
na dal‰ím v˘cviku.

Jak starého koně považujete za dospě-
lého?
AÏ ve vûku kolem sedmi let mÛÏeme, za

pfiedpokladu správného systematického tré-

8/8009 Jezdectví32

rozhovor
sp
o
rt

H. H. Meyerazu Strohen

Hans Heinrich Meyer zu Stro-
hen je nejen národním trené-
rem drezurních juniorů
a mladých jezdců v Německu,
ale také trenérem aukčních
koní Hannoverského svazu
a předseda v hannoverské kör-
komisi. Témat, o kterých by se
s ním dalo hovořit, je skutečně
mnoho. Nás však především
zajímalo, co si myslí o tré-
ninku mladých jezdců v Ně-
mecku i v České
republice, o výcviku mladých
koní či o kvalitě koní z aukcí...Des
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pro
Hans Heinrich Meyer zu

Strohen (vpravo)
s Reinhardem

Baumgartem při
tréninku aukčních koní.

Nejdůležitější je dopřát mladým koním opravdu tolik času,
kolik potřebují, aby dozráli. Ne každý kůň dospěje

do jedince vhodného ke vzdělání.

08-30-35:zakladni 24.7.2009  14:52  Stránka 32


